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1 Ruchama 
Bwefar – 
GroenLin
ks 

 Kocken Bufferstrook 
flauw talud 

Als ik dit goed heb begrepen na bestudering 
vandaag, geldt bij een flauw talud (niet steiler dan 
1:3) dat de bufferstrook een meter na de waterlijn 
begint en niet bij de insteek, en bij een gewoon talud 
dat de bufferstrook vanaf de sloot gezien bij de 
insteek begint.  
 
Nu ben ik geneigd te denken, dat als een agrariër-
een deel van- zijn bufferstrook gebruikt om een steil 
talud om te zetten in een flauw talud hij geen tot 
weinig grond kwijtraakt, maar wel meer 
wateropvang heeft. Klopt deze redenering?  

 

Ja, dit klopt (zie ook de website van de RVO).  
 
 
 
 
 
 
Ja, het omzetten van een steil talud in een flauw talud 
geeft meer ruimte voor wateropvang wanneer de 
oever buiten het bestaande talud wordt gerealiseerd.  
     

2 Ruchama 
Bwefar – 
GroenLin
ks 

 Kocken Bufferstrook 
flauw talud 

Of hebben wij ook of voornamelijk zulke steile 
oevers in onze provincie dat dit minimaal een strook 
van een halve meter extra kost?  
 

Nee, dit is niet zo te stellen. Er zijn verschillende 
vormen van taluds in de provincie. 
 

3 Ruchama 
Bwefar – 
GroenLin
ks 

 Kocken Bufferstrook 
flauw talud 

Is die halve meter algemeen genomen een redelijke 
indicatie als minimum, of wordt vanuit de agrariër 
gezien een andere, veel kleinere afmeting als redelijk 
gezien? En wat is die veel kleinere afmeting, anders 
dan 0 of "zo klein mogelijk"? 
 

De vraag of een halve meter als minimum breedte van 
een talud redelijk is, is moeilijk te beantwoorden 
vanwege de verschillende vormen die taluds kunnen 
hebben. Er is geen algemeen minimum dat als redelijk 
kan worden beschouwd, omdat dit sterk afhankelijk is 
van de specifieke locatie en omstandigheden. 
  
Wij hebben geen inzicht in wat agrariërs als een 
redelijke afmeting beschouwen. 

https://www.rvo.nl/onderwerpen/bufferstroken-2024#wat-is-een-bufferstrook%3F-
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4 Ruchama 
Bwefar – 
GroenLin
ks 

 Kocken Bufferstrook 
flauw talud 

Als het omzetten van een gewoon talud in een flauw 
talud (veel) extra grond kost, hebben wij enig inzicht 
in hoeveel van die steile oevers wij hebben, waarbij 
omzetting in flauwe taluds meer dan de eerlijke 
indicatie kost? 
 

Nee, hier hebben wij geen inzicht in.  

5 Ruchama 
Bwefar – 
GroenLin
ks 

 Kocken Bufferstrook 
flauw talud 

Is er inzicht in om hoeveel extra grond het per 
agrariër met steile taluds gaat? 
 

Nee, hier hebben wij geen inzicht in. 

6 Ruchama 
Bwefar – 
GroenLin
ks 

 Kocken Bufferstrook 
flauw talud 

Is een flauw talud per definitie 
een natuurvriendelijke oever? Of vereist dat -meer- 
actieve inzet?  
 

Nee, dit vraagt om een meer actieve benadering. Het 
gaat daarbij om zowel inrichting van de 
natuurvriendelijke oever als ook om beheer en 
onderhoud. 
 

7 Ruchama 
Bwefar – 
GroenLin
ks 

 Kocken 
 

Bufferstrook 
flauw talud 

Als dat -meer- actieve inzet vereist; wat moet een 
agrariër nog doen om van een flauw talud een 
natuurvriendelijke oever te maken?  
 

Zie antwoord vraag 6.  

8 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 10: ‘Het Uitvoeringsprogramma Natuur fase 2 
bevat een combinatie van 
systeemherstelmaatregelen en 
overlevingsmaatregelen (..).’  
a) Hoe vaak zijn de overlevingsmaatregelen (eerder 
werden deze Effectgerichte Maatregelen genoemd, 
EGM, symptoommaatregelen) in eerdere jaren ook 
al getroffen (omdat de stikstofkraan niet dichtgaat)? 

a) Dat verschilt per gebied en type maatregel. 
Extra maaien wordt jaarlijks herhaald, 
plaggen/chopperen eenmalig. 

B) Maaien kan jaarlijks worden herhaald, plaggen 
eenmalig en wordt dus alleen toegepast op locaties 
die in het verleden nog niet zijn geplagd.   
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En welke kosten waren daarmee gemoeid? 
b) Hoe vaak kunnen deze maatregelen, als plaggen 
en extra maaien, nog worden herhaald? Want de 
meeste overlevingsmaatregelen kunnen slechts 
beperkt en niet oneindig herhalend worden ingezet. 
 

9 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 3: Hoe wordt met maatregelen die de 
stikstofbron niet aanpakken ‘de provincie geholpen 
van het stikstofslot te halen’? Geven effectgerichte 
maatregelen ruimte voor weer extra vervuiling? 

Als we de instandhoudingsdoelen halen is er weer 
ruimte voor vergunningverlening. De maatregelen 
dragen bij aan het halen van de 
instandhoudingsdoelen. De reductie van 
stikstofdepositie is voor veel van de 
instandhoudingsdoelen nodig.  

10 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

In welke mate dragen deze 150 projecten bij aan het 
verhogen van het doelbereik van de Vogel- en 
Habitatrichtlijn? Is dat orde grootte 5%, 50%, meer? 
Wat zou – ook weer orde grootte – de meeste winst 
opleveren? Is dat stikstofreductie, schoon en 
voldoende water, natuurinclusieve landbouw? 
 

Het doel van het Programma Natuur is tot een 
nationaal doelbereik van 70% te komen. Of dit wordt 
gehaald is ook afhankelijk van andere factoren (zoals 
reductie stikstofdepositie). Het is daarom niet te 
zeggen hoeveel de maatregelen precies zullen 
bijdragen aan de verhoging van het doelbereik. Een 
grove schatting is dat het doelbereik landelijk met 5-
7% toeneemt.  
 
Het verschilt per gebied welke drukfactoren het 
meest impact hebben. Over het algemeen dragen 
stikstofreductie en het verbeteren van de 
waterkwaliteit het meest bij aan het verhogen van het 
doelbereik. 
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11 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 5: Klopt het dat de stikstofoverbelasting 
bijdraagt aan de toename van invasieve exoten? Zo 
ja, voor welke soorten planten en dieren geldt dat? 
 

Over het algemeen geldt dat er verruiging optreedt 
door stikstofdepositie. Veel invasieve exoten groeien 
snel en overwoekeren daarbij andere soorten. Door 
extra stikstofdepositie groeien zij nog sneller.  
Voorbeelden zijn snelgroeiende plantensoorten van 
ruigtes zoals Japanse duizendknoop, 
reuzenberenklauw en guldenroede.  

12 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 11: ‘De Zanderij bij Castricum is een van de 
plekken waar we deze gradiënt herstellen, waardoor 
de connectie tussen het N2000-gebied en het 
achterland verbetert en de duinen minder 
verdrogen.’ 
Op welke andere plekken wordt de gradiënt tussen 
de duinen en de bollengebieden hersteld?  

 

In Duinen Den Helder – Callantsoog voeren we een 
verkenning uit naar mogelijkheden om de gradiënt te 
herstellen (maatregel nr 17).  
Ook gaan we een onderzoek uitvoeren naar de 
hydrologie/kwel in de binnenduinrand ten behoeve 
van nieuwe natuur (maatregel nr 18).  
In het Zwanenwater & Pettemerduinen starten we 
binnenkort met een onderzoek naar het verbeteren 
van de hydrologie van het gebied in relatie tot het 
bestaande kwelscherm (maatregel nr 21). 
In de Weidse polders voeren we maatregelen uit om 
het hydrologische systeem in de polders te 
verbeteren (maatregel nrs 42 & 43). 

13 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 9: Tabel 4 geeft een overzicht van de staat van 
instandhouding van habitattypen en soorten volgens 
de natuurdoelanalyses. 
Tabel 4: conclusies natuurdoelanalyses: doelbereik 
natuurdoelen in zicht?  
- 67%: nee, tenzij; 
- 32%: ja, mits; 

Het verschil is dat bij het oordeel ‘Nee, tenzij’ 
verslechtering niet valt uit te sluiten, bij ‘ja, mits’ is 
verslechtering wel uit te sluiten.  
 
In beide situaties zijn aanvullende (bron of 
herstel)maatregelen nodig. 
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- 2%: ja. (!) 
Wat is in tabel 4 het verschil tussen de ‘nee, tenzij’ 
en ‘ja, mits’? Wat betekent de ‘tenzij’ in ‘nee, tenzij’? 
Tenzij verdergaande maatregelen worden getroffen 
dan in dit Programma zijn genoemd? Waarmee we 
ons in dit Programma niet richten op die 67%? 
 

De ‘tenzij’ betekent dat er extra maatregelen 
getroffen moeten worden, maar dat verslechtering 
dan ook niet valt uit te sluiten. 
Bij het oordeel in de natuurdoelanalyse is niet altijd 
rekening gehouden met de maatregelen uit dit 
programma, deze maatregelen zijn dus soms 
aanvullend. We richten ons zoveel mogelijk op de 
instandhoudingsdoelen met het oordeel ‘nee, tenzij’.  

14 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 11: ‘Als laatste stap voor vaststelling van de 
prioritaire- en reservemaatregelen zijn alle 
maatregelen besproken op draagvlak en 
uitvoerbaarheid in relatie tot de lopende 
gebiedsprocessen in het PPLG.’ Graag een lijst van 
projecten vooraf aan die laatste stap. Welke 
projecten zijn in deze laatste stap geschrapt? Met 
wie zijn de maatregelen besproken en op welke 
gronden van draagvlak en uitvoerbaarheid zijn 
projecten geschrapt? 
 

Er zijn in deze stap geen projecten meer geschrapt op 
basis van draagvlak en uitvoerbaarheid.  
De maatregelen zijn besproken met de 
programmamanagers PPLG.  

15 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 12: Hoe verhouden de kosten voor de inzet van 
faunabeheerders en vangteams zich in relatie tot de 
verwachte schadevergoedingen als gevolg van 
ganzen, bijv. op basis van afgelopen jaren? 
 

De betaalde tegemoetkomingen in de faunaschade 
worden gerapporteerd in de P&C cyclus. Dat bedrag 
was volgens de jaarrekening 2022 circa 14 miljoen.  
Het faunabeheer wordt uitgevoerd door zowel 
vrijwilligers als betaalde (vang)acties. De kosten voor 
de uitvoering van de vangacties en de pilots met 
gecoordineerd beheer  varieren per jaar. Het 
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afgelopen jaar is hier een bedrag van grofweg 125.000 
aan besteed.  

16 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 16, maar ook op andere plekken: ‘Om de 
begrazingsdynamiek te herstellen breiden we de begrazing 
met grote grazers uit en proberen we de konijnenpopulatie 
in het gebied te herstellen.’ 
a) Op welke manier wordt geprobeerd de konijnenpopulatie 
in het gebied te herstellen? 
b) Hoe verhoudt de inzet op deze maatregel zich tot het 
afgeven van ontheffingen konijnen af te schieten in de 
duinen van Texel? 

a) Er wordt onderzocht of het herintroduceren van 
konijnen uit andere gebieden een goede manier is 
om de konijnenpopulaties te herstellen, en of dit 
haalbaar is voor alle duingebieden. 

b) De betreffende ontheffing voor de bestrijding van 
konijnen is uitsluitend van toepassing op 
vakantiepark Landal Sluftervallei. De konijnen 
kunnen daar door hun graafgedrag zorgen voor 
schade aan vakantieaccommodaties, gas- en 
waterleidingen, en vanwege gegraven kuilen en 
gangen ook zorgen voor onveilige situaties voor 
gasten. Daarom worden ze daar bestreden. De 
konijnenpopulatie op het vakantiepark is, vanwege 
de konijnenwerende rasters, veeroosters en sloten 
die om het park heen liggen, een op zichzelf staande, 
geïsoleerde populatie. Het effect van bestrijding van 
deze populatie heeft geen invloed op de 
konijnenpopulatie in het aangrenzende duingebied, 
omdat er tussen de twee populaties geen sprake van 
uitwisseling is. In het aangrenzende duingebied 
(onderdeel van Natura 2000) worden konijnen niet 
bestreden.  

 
17 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp

rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 24: Maatregelpakket Zwanenwater en 
Pettemerduinen. Eén van de drukfactoren is de 
hydrologische situatie. Maatregel 21 is ‘Verbeteren 
hydrologie Zwanenwater’, gevraagd budget 

a) In het Zwanenwater is momenteel een 
waterdicht scherm aanwezig om te 
voorkomen dat het gebied verdroogt, dit 
scherm loopt echter tegen het einde van zijn 
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€500.000.  
a) Wat is het probleem van de hydrologie in het 
Zwanenwater (kwantiteit, kwaliteit)? 
b) In hoeverre is de bollenteelt hier een oorzaak van, 
als wateronttrekking? En wat is de beoogde 
maatregel? 
 

levensduur aan. Daarom onderzoeken we 
komende periode hoe het scherm 
functioneert en kijken we naar mogelijke 
oplossingen/alternatieven. Dit is met name op 
de waterkwantiteit gericht.  

Het agrarisch gebruik vereist een bepaald waterpeil. 
Een mogelijke maatregel kan zijn om het kwelscherm 
te vernieuwen, of een bufferzone aan te leggen. 
Verschillende varianten worden komende tijd 
verkend.  

18 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Blz. 36: Maatregel 56 Optimalisatie dynamiek en 
klimaatadaptatie Kennemerduinen Zuid 300 ha 
Grijze duinen (H2130), duinen met struikhei (H2150), 
duindoornstruwelen (H2160), duinbossen (H2180), 
vochtige duinvalleien (H2190) Systeemherstel 
€900.000. 
Waar wordt dit bedrag voor gebruikt? Ook voor het 
doden van damherten? 
 

Voor dit bedrag wordt het wisenten begrazingsgebied 
uitgebreid (plaatsen rasters), worden stuifkuilen 
aangelegd en wordt de recreatieve infrastructuur 
anders ingericht.  
Het wordt niet gebruikt voor het doden van 
damherten. 

19 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

Op diverse plaatsen wordt gesteld: ‘Maatregelen 
gericht op waar nodig extensiveren van 
landbouwkundig gebruik, in combinatie met een 
passend verdienmodel voor het geëxtensiveerde 
gebruik’ bijvoorbeeld voor Eilandspolder. 
a) Welke maatregelen zijn dit concreet en welke 

Dit staat benoemd als een richting voor maatregelen 
in de natuurdoelanalyses voor de gebieden in Laag-
Holland. Niet alle maatregelen voor natuurherstel 
maken onderdeel van deze aanvraag. Op dit punt 
worden echter geen maatregelen genomen 
(maatregelen in de landbouw lopen via ander spoor; 
PPLG/gebiedsproces). 
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bijdrage wordt van stakeholders hierin verwacht? Is 
hiervoor wel voldoende draagvlak gevonden? 
 

20 PvdD 7.c Kocken Uitvoeringsp
rogramma 
Natuur 
2024-2030 

In hoeverre is ganzenvraat in natuurgebieden een 
probleem indien natuurgebieden van goede 
kwaliteit zijn om zichzelf te kunnen herstellen? 
 

Bij de huidige aantallen ganzen komt het voor dat met 
name rietvegetaties beschadigd worden of zelfs 
verdwijnen door een te hoge ganzendruk op die 
vegetaties. Ook in natuurgebieden van een goede 
kwaliteit is dit aan de orde.  


